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NAGYTŐKE. Az egészségi 
állapota miatt lemondott Kis 
Nándor nagytőkéi polgármestert 
Staberecz Ferenc (független) 
követi az önkormányzat élén. A 
tegnap megtartott időközi 
választáson 57,5 százalékot 
kapott a győztes, a második Kiss 
Gyulára a választók 26,4 
százaléka szavazott, Móricz Béla 
pedig a voksok 13,9 százalékát 
szerezte meg. A jogosultak 49,3 
százaléka járult az urnákhoz. 

ALGYÓ. A faluházban ma több 
programra, rendezvényre is 
várják az érdeklődőket. Pálfi 
István falugazdász reggel nyolc 
és délután négy óra között tartja 
fogadóóráját, Tonkó Tibor 
agrártanácsadó pedig délután 
egytől négyig tájékoztatja a 
gazdákat aktuális kérdésekről. A 
Parlandó Énekegyüttes tagjai 
délután négy és este hét óra 
között próbálnak, Kovács 
Krisztina pedig este fél héttől 
asszonytornát szervez. 

BALÁSTYA. A művelődési ház 
ifjúsági klubjában holnap este 
hét órától bankettet rendeznek a 
helyi általános iskolából 
elballagott nyolcadikosok. A 
találkozón a végzősök 
feleleveníthetik az elmúlt nyolc 
esztendő legszebb és 
legemlékezetesebb pillanatait. 

DESZK. Az önkormányzat 
szociális és népjóléti bizottsága 
holnap délután három órától 
tartja soron következő ülését. 
Ezen több napirendi pontot is 
megtárgyalnak a bizottság tagjai. 

KISKUNDOROZSMA. Sűrített 
járatokat indít a Tisza Volán Rt. 
szerdától Szegedről a 
kiskundorozsmai strandra. A 7F 
jelzésű járatok a Mars térről 
munkanapokon 7.05 és 20.05 
között hatvan percenként 
közlekednek, valamint ezenfelül 
4.55-kor, 6.20-korés 21.48-kor 
is. Szabad- és munkaszüneti 
napokon 7.05-től 10.05-igés 
13.05-től 18.05-ig félóránként, 
10.05-től 13.05-igés 18.05-től 
20.05-ig pedig óránként járnak a 
buszok. Sziksósfürdőről 
munkanapokon 7.30 és 20.30 
között indulnak vissza óránként 
a buszok a Mars térre, illetve 
5.20-kor, 6.40-kor és 22.10-kor 
is. Szabad- és munkaszüneti 
napokon 7.30-tól 10.30-ig és 
13.30-tól 18.30-ig félóránként, 
10.30-tól 13.30-ig és 18.30-tól 
20.30-ig óránként indulnak a 
7F-esck a Szikiről. 

ÓPUSZTASZER. Az 
őpusztaszeri általános iskolában 
szombaton taitották a ballagási 
ünnepséget. A végzősöket a 
hetedik osztályosok, valamint 
Széplakiné Dóra Ildikó igazgató 
búcsúztatta. Az önkormányzat a 
hagyományokhoz híven az idén 
is támogatta a ballagőkat. Makra 
József polgármester minden 
végzősnek átadott tízezer-tízezer 
forintot, melyet a gyermekek 
továbbtanulásukra fordíthatnak. 

SÁNDORFALVA. A Sándorfalvi 
Alapfokú Művészetoktatási 
Iskola 2004-2005-ös tanévérc 
most lehet beiratkozni. A leendő 
tanulók mától szerdáig 
iratkozhatnak be Budai Sándor 
Művelődési Házban. A diákokat 
és szüleiket egész nap várják a 
kultúrházban. 

SZEGED. A Tisza Volán Rt. 
holnaptól több pontban is 
módosítja a távolsági és a 
helyközi autóbuszjáratok 
menetrendjét. A változásokról 
bővebb felvilágosítás az 
állomásokon, valamint a társaság 
szegedi közönségkapcsolatok 
irodájában kérhető (tel.: 
62/550-180). Emellett a 
2003-2004-es tanév végeztével 
június 16-ától nem közlekednek 
az iskolai előadási napokra 
meghirdetett helyi, helyközi és 
távolsági buszok. A Mars térről 
13.15-kor Enyingre, illetve 
13.30-kor Zalaegerszegre induló 
gyorsjáratok kedden közlekednek. 

Ismét csatornázás közben okoztak balesetet 

Súlyos égési sérüléseket 
szenvedett egy munkás 
Ismét gázrobbanás történt Szegeden. Ez alkalommal Petőfitelepen, 
a Cserfa utcában fúrtak meg egy gázvezetéket a csatornaépítő 
munkások. Egyiküket égési sérülésekkel a szegedi klinikára szál-
lították. 

MUNKATÁRSUNKTÓL 

Szegeden, a petőfitelepi Cserfa 
utcában dolgoztak a csatornaépí-
tők a hét végén. Szombat délután 
az egyik munkás talajfúróval ha-
tolt a földbe, majd - miközben ki-
húzta a szerszámot - valószínű-
leg megsértette a gázvezetéket. 
Amikor a fúrót visszahúzta, a 
lyukon kiömlő gáz berobbant és a 
férfi a lángoktól első- és másodfo-

kú égési sérüléseket szenvedett. 
A munkást a szegedi bőrklinikára 
szállították. A férfi testfelületé-
nek húsz százaléka égett meg. 

A sérült vezetékszakaszt a Dé-
gáz Rt. szakemberei elzárták, így 
a veszélyhelyzet is gyorsan meg-
szűnt. Az eset körülményeit a 
rendőrség államigazgatási eljá-
rásban vizsgálja. 

A múlt héten egyébként ez volt 
a második eset, amikor megsér-

tették a gázvezetéket. Csütörtö-
kön munkagép szakított szét egy 
vezetéket Gyálaréten. A kiömlő 
gáz több mint tízméteres magas-
ságban lángolt. A robbanás az 
elektromos vezetéket is megron-
gálta, aminek következtében 
mintegy egymillió forintos kár 
keletkezett. A városrészben 
hosszú időre több százan marad-
tak villany és gáz nélkül. 

A szombati balesetben viszont 
a gáz nem fáklyaszerűen lángolt, 
hanem csak a föld felszínén 
égett. Emiatt a közeli kerítésosz-
lopok megégtek - tudtuk meg a 
tűzoltóság ügyeletesétől. 

Vitorlázók, ejtőernyősök, világbajnokok a szegedi repülőnapon 

Szárnyalás a város fölött 
A magyar sportrepülők világszínvonalú produkciói szórakoztatták 
a közönséget szombaton a repülőnapon, melynek a szegedi re-
pülőtér adott otthont. 

MUNKATÁRSUNKTÓL 

- Akinek egy pici érzéke is van 
a repüléshez, az csodát látha-
tott szombaton délután, ami-
kor a vitorlázó-műrepülő világ-
bajnok, Tóth Ferenc mutat ta 
be a gyakorlatát - értékelte 
szakmai szemmel a hétvégi 
szegedi repülőnap egyik legna-
gyobb közönségsikert kiváltó 
produkcióját Podolcsák And-
rás, a szegedi repülőtér vezető-
je. A pilóta zenére táncolt a le-
vegőben gépével, gyakorlatát 
1200 méteren kezdte, és a ke-
cses vitorlázó szárnyai füstcsí-

kot húzva tették feledhetetlen-
né az élményt. 

Világszínvonalú bemutatók-
ban nem volt hiány, hiszen a Sze-
gedi Repülő Egyesület ejtőernyős 
szakosztályának tagjai Csorba 
József vezetésével ugyancsak el-
kápráztatták a közönséget for-
maugrásaikkal. 

Besenyei Péter eddigi szegedi 
bemutatói közül a legkisebb lét-
számú közönség előtt mutat ta 
be kűrjét. Ennek egyik oka vél-
hetően az, hogy a részletes 
program csak a helyszínen de-
rült ki, így sokan lemaradtak a 
világbajnok bemutatójáról. Be-

senyei egy rövid, baráti látoga-
tást tett a reptér gyepén is, épp 
csak annyi időre, hogy gépét fel-
tankolják. Nem volt könnyű 
dolga, néhány perc alatt vagy 
száz autogramot kellett kioszta-
nia. Közben beszélgetni is jutott 
némi ideje, így kiderült: már 
három éve megrendelte új, Szu-
hoj típusú gépét, amellyel a je-
lenleginél is komolyabb pro-
dukcióra lesz képes. 

- Kicsit link a moszkvai gyár -
magyarázta a pilóta, miért nem 
az orosz géppel szeli már most is 
az eget. 

A légi bemutatókkal nem ért vé-
get a szegedi repülőnap: aki akart, 
sétarepülést tehetett a város fö-
lött, este és éjszaka pedig koncer-
tek szórakoztatták a közönséget. 

A világbajnok Besenyei Péter bemutatójáról sokan lemaradtak 

Két makói óvodás kórházba került 

Fotó: Gyenes Kálmán 

Ballagás a hét végén 

Szegeden csaknem harmincezren ballagnak el az általános- és kö-
zépiskolákból az idén, igaz, nem egyszerre. Az európai parlamenti 
választások miatt ugyanis hét végén csak azokban az iskolákban 
rendezhettek ünnepséget, amelyekben nem működtek vasárnap 
szavazókörök. A Ságvári Endre Általános Iskola ilyen volt: a diá-
kok búcsút vehet tek az osztá lytermektő l Fotó: Frank Yvette 

Az M43-as mellett vizsgálják az élővilágot 

A leendő Tisza-híd: 
összeköt, elválaszt 
Nem csak a régészeti lelőhe-
lyeket, de a természet értékeit 
is hamarosan fölmérik a leen-
dő M43-as út helyén. A Móra 
Ferenc Múzeum biológusa azt 
mondja, a nyomvonal a lehető 
legjobb helyen van, a kérdés 
inkább az, hogy a leendő Ti-
sza-híd milyen lesz: mennyire 
vágja majd el a Maros árterét, 
az erdélyi hegyekhez vezető 
ökológiai folyosót a Tisza árte-
rétől. Az elszigeteltség bizto-
san kárt okozna az Alföld élő-
világának. 

Egyelőre nem lehet felelősséggel 
kijelenteni, pontosan milyen ká-
rokat okoz a környék élővilágá-
nak az M43-as út megépítése. Az 
valószínű, hogy a környezet 
megóvása szempontjából a jelen-
leg elfogadott nyomvonal a lehe-
tő legjobb. Ám mindenképp fi-
gyelni kell arra, mivel jár az itte-
ni élővilág számára az új mester-
séges akadály megjelenése. Dr. 
Gaskó Béla biológus, muzeoló-
gus, a szegedi Móra Ferenc Mú-
zeum igazgatóhelyettese arról 
számolt be, hamarosan aláírják a 
szerződést egy olyan munka el-
végzésére, amely az autópálya 
nyomvonalának közvetlen kör-
nyezetét érinti, s amelyben a 
múzeumon kívül várhatóan más 
szervezetek is részt vesznek. A 
cél: a lehető legrészletesebb vizs-
gálattal fölmérni a környezet élő-
világát. Az eredmény az alapja 
lehet annak a későbbi, éveken át 
tartó monitoringvizsgálatnak, 
amely jó néhány faj viselkedését 
követi nyomon a beruházás meg-
valósulása után. így lehet ponto-
san fölmérni a hatásokat. Az it-

teni tapasztalatok pedig fontosak 
lehetnek a későbbi beruházások 
előkészítésekor. 

- A Maros partja nagyon fon-
tos érték, ilyen ártéri erdők csak 
Magyarországon vannak, sehol 
máshol - mondja Gaskó Béla. -
Ráadásul a Maros ökológiai fo-
lyosó is, faunakapu, az erdélyi 
hegyeket köti össze a Tiszával, 
így az Alfölddel. Fontosak azok a 
kapcsolatok, amelyek a gáton kí-
vüli, mentett oldali élővilághoz 
fűzik. Ezért nem mindegy, hogy 
az M43-as milyen közel húzódik 
hozzá, és az sem mindegy, mi-
lyen lesz az a Tisza-híd, amely a 
Farki-rétnél készül el, és az 
M5-öst összeköti az M43-assal. 
Ha ezt nem elég kulturáltan ké-
szítik el, az itteni élővilágban föl-
léphetnek úgynevezett izolációs 
jelenségek: bizonyos fajok élőhe-
lyei elszigetelődhetnek. Izolációs 
jelenség például a gyomok és 
kártevők tömeges megjelenése. 
Az értékesebb élőlények nem 
tudják átvészelni az ilyen válto-
zásokat. Ezt a jelenséget csillapí-
tani lehet vadátjárókkal, békaát-
járókkal. 

Gaskó Béla azt mondja, ő autó-
pálya-párti. Viszont annak érde-
kében, hogy egy útépítés a lehető 
legkisebb kárt okozza - erre a 
megyében a 47-es szélesítése az 
egyik legjobb példa - arra van 
szükség, hogy mielőtt a mérnök 
húz egy vonalat a térképen, föl 
kellene mérni az adott terület 
élővilágát. Az éghajlat változása 
egyébként is meg fogja terhelni a 
növényeket, állatokat a követke-
ző években - éppúgy, mint az 
emberi szervezetet. 

B. A. 

Biztos ami biztos, kellett a gyomormosás 
Gombamcrgezés gyanújával került 
kórházba - mint utóbb kiderült, sze-
rencsére alaptalanul - két makói óvo-
dás. A gombákat az óvoda udvarán ta-
lálták, ezért az Állami Népegészség-
ügyi és Tisztiorvosi Szolgálat fokozott 
óvatosságra inti az érintett intézmé-
nyeket. 

A két öt-hat éves apróság vadon nőtt 
gombákat talált az udvaron. Mint utóbb 
kiderült, nagyobb volt a riadalom, mint a 
baj: a gyerekek, bár ellentmondásosan 
beszéltek arról, mit csináltak a gombák-
kal - egyikük azt mondta, leszedték és 
összetaposták, a másik azt, hogy meg is 
kóstolták - , rögtön gyomormosást kap-
tak a kórházban, és kiderült, a mosófo-
lyadékban nincs nyoma gombamarad-
ványnak. 

A kicsik nem lettek rosszul, ráadásul 
a laborvizsgálat eredménye is negatív 

lett. A gombából sikerült néhány dara-
bot el jut tatni az Országos Élelmezés- és 
Táplálkozástudományi Intézet gomba-
tóxikológiai laboratóriumába, Buda-
pestre. Ott megállapították: az óvodá-
sok a kerti t intagomba néhány példá-
nyát találták meg, ami nem mérgező, 
csupán a nyálkahártyát marja . 

A tisztiorvosi szolgálat az eset kap-
csán fokozott óvatosságra intette a ma-
kói óvodák, bölcsődék vezetőit. Fodorné 
Szakszón Katalin élelmezés-egészség-
ügyi felügyelőtől megtudtuk: a város in-
tézményeiben tapasztalataik szerint fi-
gyelnek a gombák esetleges felbukkaná-
sára és hasonló esetre hosszú évek óta 
nem volt példa Makón. Mint fogalma-
zott, különösen a mostani sűrűn esős, 
zivataros időben fontos napi rendszeres-
séggel átvizsgálni az udvarokat, zöldte-
rületeket, mert ennyi idő is elég ahhoz, 
hogy valahol kifejlődjön egy a levegőben 

mindenüt t szálló spórákból. Erre most 
külön is felhívják minden intézményve-
zető figyelmét személyesen vagy telefo-
non. A gyerekeket egyébként tegnap 
már hazaengedték a kórházból. 

Szerencsétlen véletlennek tulajdonítha-
tó, hogy munkatársaim ezúttal nem vet-
ték észre a gombákat az udvaron - mond-
ta az érintett intézmény, a Kálvin téri óvo-
da vezetője, Sarró Ferencné lapunknak az 
eset kapcsán. Hangsúlyozta: náluk is napi 
rendszerességgel ellenőrzik az udvart, és 
erre most még egyszer, külön is megkér-
tek minden egyes dolgozót. Az igazgató 
szerint a dolog úgy fordulhatott elő, hogy 
a gombák ezúttal rejtett helyen, a kis ját-
szótéren elhelyezett festett autógumik 
belsejében fejlődtek ki. Ezen túl erre a le-
hetőségre is odafigyelnek majd. Az igazga-
tónő azt is elmondta, hogy a gyerekeket 
már korábban, többször is figyelmeztették 
a gombák veszélyeire. Az, hogy a gyomor-

mosó folyadékban nem találták nyomát, 
arra utal, hogy nem hiába - valószínűleg 
nem fogyasztottak abból, amit megtalál-
tak. Most újra felhívták a figyelmüket ar-
ra, hogy csak az ételeket szabad megenni. 
Sarró Ferencné azonban a szülőket is arra 
kéri: beszélgessenek el csemetéikkel a 
problémáról, mert -gomba nem csak az 
óvoda udvarán, hanem például az otthoni 
kertben vagy a játszótéren is nőhet. 

NINCS GOMBAVIZSGALO 
Makón nemcsak a gyanútlan gyerekekre, de 
az erdőben fogyasztási célból gyűjtögető fel-
nőttekre is veszélyt jelenthetnek a gombák, 
mert a városban évek óta nem dolgozik hiva-
tásos gombaszakértő - tudtuk meg dr. Pataki 
Olga városi tiszti főorvostól. Hozzátette: M a -
kón ennek el lenére az elmúlt t íz esztendőben 
nem fordult elő gombamérgezés. 


